



“Historians in the News” acknowledges some of the many successes of historians in Canada, including their engagement outside academia and with the public. If you know of someone who has delivered a public lecture, given an interview, written an editorial, written a notable blog entry, won a non-academic book or article prize, received a teaching award, or has been awarded an honorary degree, let us know! Here are a few developments that members have told us about over the past months:

« Les historiens font les manchettes » vise à reconnaître et à honorer quelques-uns des nombreux succès d'historiens au Canada, y compris leur engagement avec le public. Si vous ou quelqu'un que vous connaissez a : gagné un prix du livre ou d'article, reçu un prix d'enseignement, donné une conférence publique ou une entrevue, écrit un éditorial, commencé un nouveau blog ou écrit un texte remarquable, été affecté dans un nouveau poste administratif, ou reçu un diplôme honorifique, veuillez-nous en informer et nous tenterons de l'inclure dans notre rubrique. Voici quelques faits qui ont retenu notre attention au cours des derniers mois :

Political scandal research makes national headlines

Historian **Penny Bryden**'s research on Canadian political scandals <https://www.uvic.ca/news/academics/humanities/2019+political-scandals-history-project+media-release> made headlines in September.



Bryden's analysis of more than 1,000 Canadian scandals since Confederation showed that nothing gets under Canadians' skin more than misspent taxpayers' dollars. Bryden's research was featured in the

influential *Hill Times* <https://www.hilltimes.com/2019/09/11/money-scandals-irk-canadians-more-but-ethics-a-grey-area-says-uvic-prof-bryden/214433>. She was interviewed on CBC Radio's “Cross Country Checkup,” “On the Coast” and “Radio West” programs, as well as CFX 1070 and *Victoria Buzz* <https://www.victoriabuzz.com/2019/09/uvic-professor-says-canadians-biggest-political-pet-peeve-is-misspent-tax-dollars/>. Bryden also published an op-ed about the SNC-Lavalin affair in the *Globe and Mail* <https://www.theglobeandmail.com/opinion/article-the-snc-lavalin-affair-fails-the-scandal-test-so-far/>, which was featured in the national edition of the newspaper. Bryden proposed that the SNC-Lavalin affair has the makings of a political scandal of the highest order, but may not yet meet the three criteria needed for a true scandal in Canadian politics.

La recherche sur les scandales politiques fait la une des journaux nationaux

Les recherches de l'historienne **Penny Bryden** sur les scandales politiques canadiens ont fait les manchettes en septembre.

L'analyse de Bryden de plus de 1 000 scandales canadiens <https://www.uvic.ca/news/academics/humanities/2019+political-scandals-history-project+media-release> depuis la Confédération a montré que rien n'irrite plus les Canadiens que l'argent mal dépensé des contribuables. La recherche de Bryden a été publiée dans l'influent *Hill Times* <https://www.hilltimes.com/2019/09/11/money-scandals-irk-canadians-more-but-ethics-a-grey-area-says-uvic-prof-bryden/214433>. Elle a été interviewée dans le cadre des émissions « Cross Country Checkup », « On the Coast » et « Radio West » de CBC Radio, ainsi qu'à CFX 1070 et par le *Victoria Buzz* <https://www.victoriabuzz.com/2019/09/uvic-professor-says-canadians-biggest-political-pet-peeve-is-misspent-tax-dollars/>. Madame Bryden a également publié un éditorial sur l'affaire SNC-Lavalin dans le *Globe and Mail* <https://www.theglobeandmail.com/opinion/article-the-snc-lavalin-affair-fails-the-scandal-test-so-far/>, qui a été publié dans l'édition nationale du journal. Bryden estime que l'affaire SNC-Lavalin comporte certaines caractéristiques d'un scandale politique de premier ordre, mais qu'elle ne répond peut-être pas encore aux trois critères nécessaires à un véritable scandale en politique canadienne.



Jason Colby comments on deaths of three orcas

Three well-known orcas, including J17 (*pictured above*), that have been missing for months are now presumed dead. Historian Jason Colby spoke to CTV News <https://vancouverisland.ctvnews.ca/mobile/how-did-3-endangered-orcas-die-researchers-hope-to-find-carcasses-for-insight-1.4540748?cache=yes-clipId104062?ot=AjaxLayout> during the summer about the changes that need to be made to help the species survive. Colby also spoke to CBC journalist Gloria Macarenko for the special CBC series “Killers: J pod on the brink” <https://www.cbc.ca/listen/live-radio/1-375-radio-killers-j-pod-on-the-brink>.

Jason Colby fait part de ses observations sur la mort de trois épaulards

Trois épaulards bien connus, dont J17 (photo ci-dessus), qui

sont disparus depuis des mois, sont maintenant présumés morts. L'historien Jason Colby a parlé à CTV News au cours de l'été des changements qui doivent être apportés pour aider l'espèce à survivre. Colby s'est également entretenu avec la journaliste Gloria Macarenko de la CBC dans le cadre de la série spéciale « Killers : J pod on the brink » <https://www.cbc.ca/listen/live-radio/1-375-radio-killers-j-pod-on-the-brink>.

Chris Dummitt at Trent has launched “1867 & all that,” a new Cdn history podcast. It is available at <https://podcasts.apple.com/ca/podcast/1867-all-that/id1481152042>.



Chris Dummitt de l'Université Trent a récemment lancé la baladodiffusion « 1867 & All That » sur l'histoire canadienne. Vous pouvez la consulter au <https://podcasts.apple.com/ca/podcast/1867-all-that/id1481152042>.



Library and Archives Canada C-057250

Japanese Canadians Deserve Justice from BC

Historian **Jordan Stanger-Ross** wrote an opinion piece in the *Globe and Mail* <https://www.theglobeandmail.com/opinion/article-japanese-canadians-deserve-justice-from-bc/> about a landmark in Canadian history. On Sept. 22, 1988, Prime Minister Brian Mulroney delivered Canada's first political apology for past wrongdoing. Stanger-Ross points out that we should also recognize Japanese Canadians' current campaign to redress the past harms in BC after the mass displacement and dispossession of Japanese Canadians in the 1940s. “Other British Columbians, who benefit from the opportunities of this province, should join Japanese Canadians in their stand for justice. Let's call upon the provincial government to match, in its commitment to redress

past harms, the energy and resources that it once spent to cause them. Maybe a generation from now, we will look back with pride on our own grappling with a difficult past,” Stanger-Ross writes.

Les Canadiens d'origine japonaise méritent d'obtenir justice de la Colombie-Britannique

L'historien **Jordan Stanger-Ross** a écrit un article d'opinion dans le *Globe and Mail* <https://www.theglobeandmail.com/opinion/article-japanese-canadians-deserve-justice-from-bc/> sur un événement marquant de l'histoire canadienne. Le 22 septembre 1988, le premier ministre Brian Mulroney a présenté les premières excuses politiques du Canada pour des actes fautifs passés. M. Stanger-Ross souligne que nous devrions également reconnaître la campagne actuelle des Canadiens d'origine japonaise visant à réparer les torts causés par le déplacement massif et la dépossession des Canadiens d'origine japonaise en Colombie-Britannique dans les années 1940. « D'autres Britanno-Colombiens, qui profitent des possibilités offertes par cette province, devraient se joindre aux Canadiens japonais pour défendre la justice. Demandons au gouvernement provincial d'égaliser, dans son engagement à réparer les dommages causés par les préjudices passés, l'énergie et les ressources qui ont été occasionnées lors du déplacement massif. Peut-être que nous nous souviendrons avec fierté de notre propre passé difficile dans une génération », écrit Stanger-Ross.



Canadian
Historical Association



Société historique
du Canada